
Dus in dat opzicht kan een be-
schermingsconstructie handig 
zijn? Er moet een pauzeknop 
kunnen zijn? 
Een pauzeknop inderdaad. Om er-
achter te komen met wie we te ma-
ken hebben. 

DE TOEKOmST
Gaat het bankenlandschap veran-
deren door fusies of overnames? 
De druk om extra te investeren van-
wege technologie en toezicht zal 
voor consolidatie zorgen. Zeker als 
je niet in een snel groeiende econo-
mie zit waar die kosten zijn goed te 
maken door meer winst. 

Er zullen wat veranderingen 
gaan komen door fusies binnen 
landen. In Nederland is dat niet 
aan de orde, omdat we hier al en-
kele grote banken hebben. In het 
buitenland wel. Duitsland bijvoor-
beeld is een zeer versnipperde 
markt. Italië ook, net als sommige 
Oost-Europese landen.

Wellicht zullen er ook grens-

overschrijdende fusies te zien zijn. 
Dan gaat de omvang van banken 
weer spelen, de too big to fail-dis-
cussie. Wat kun je toelaten en wat 
niet? Moet dat kunnen? Er zijn nu 
al regels die ervoor zorgen dat ban-
ken mogelijk extra kapitaal moeten 
hebben als zij grote fusies gaan 
doen en te groot worden. Dan krijg 
je een soort straf. Daardoor word je 
ontmoedigd. Dat is een goede ma-
nier om grote overnames te ont-
moedigen. 

U wilt weer groeien in de lan-
den waar u uitdager bent. In het 
verleden ging het door te hoge 
groeiambities fout. Hoe voor-
komt u dat nu?  
We moeten niet groeien om te 
groeien. Het belangrijkste is dat 
er een goede balans zit tussen het 
spaargeld dat je ophaalt en hoe je 
dat spaargeld weer in dienstverle-
ning kunt omzetten. Dat moet vaak 
in het land waar je het geld hebt 
opgehaald. 

In de Verenigde Staten ging het 
hierdoor fout met ING Direct. We 
hebben toen opgehaald spaargeld 
belegd in Amerikaanse vastgoedle-
ningen, waardoor we in de krediet-
crisis in de problemen kwamen. 

Het spaargeld dat we nu in 
Duitsland, Spanje en Italië ophalen, 
moeten we dus ook in deze landen 
wegzetten. In Duitsland gebeurt 
dit voornamelijk in hypotheken, 
maar dit kan een concentratie-
risico opleveren. We willen hier 
meer spreiding en uitbreiden naar 
leningen aan het midden- en klein-
bedrijf en consumptieve kredieten. 

De problemen die u eerder had 
met ING Direct in de Verenigde 
Staten zijn nu dus actueel in  
Europa? 
Ja. Als we voor de crisis 10 miljard 
euro over hadden in Duitsland, 
ging dat bijvoorbeeld naar Ne-
derland. Maar nu zou de Duitse 
toezichthouder dat niet meer toe-
staan. Eigenlijk heeft iedere indivi-

duele lidstaat weer zijn eigen euro. 
Wij hebben uitgerekend dat deze 
gedwongen winkelnering ons on-
geveer 400 miljoen euro per jaar 
kost. En het risico ligt nu nog ho-
ger ook. 

Ik hoop dat door de Europese 
bankenunie dit soort nationale 
schotten uiteindelijk weer verdwij-
nen, waardoor het mogelijk wordt 
om veel efciënter te bankieren. 

Beleggers snakken weer naar 
dividend. Wanneer kunnen zij 
weer een uitkering verwachten? 
Het wordt tijd dat we de aandeel-
houders weer een uitkering geven, 
want die hebben in zes jaar tijd 
diepe dalen meegemaakt en ons 
desondanks gesteund. Zij heb-
ben ons zelfs geholpen toen we in 
2009 miljarden aan nieuw kapitaal 
ophaalden. Het wordt dus tijd dat 
de aandeelhouder weer dividend 
krijgt. De uitkering moet minimaal 
40 procent van de jaarwinst gaan 
bedragen. 
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